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Acta Consell de Comú  

29 de febrer de 2024 

 

 

Avui 29 de febrer de 2024, a les 10:00 té lloc a Casa Comuna de la Massana una reunió 

de Consell de Comú: 

 

ASSISTEIXEN: 

 

Hble. Sr. Roger Fité Santamaria 

Hble. Sra. Mònica Solé Montané 

Hble. Sr. Agustí Garcia Puig 

Hble. Sra. Elisabet Rossell Tarradellas 

Hble. Sr. Marc Jové Martínez 

Hble. Sr. Kevin Poulet Fernández 

Hble. Sra. Alèxia Verdaguer Masardó 

Hble. Sr. Roc Viñals Mancera 

Hble. Sr. Marcio Miguel da Costa Santos 

Hble. Sr. Guillem Forné Gispert 

Hble. Sra. Laura Cristina Bragança Varela 

 

Actua com a secretària, Laura Camps Solà, secretària general. 

 

La cònsol major obre la sessió dient: “consell sabut, campana tocada”.  

 

Seguidament, dona la benvinguda a tots els assistents i informa que d’acord amb el que 

disposa l’article 23 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels comuns del 29 de 

novembre del 2011, el dia 27 de febrer del 2024, el senyor Guillem Forné ha entrat una 

carta al Servei de Secretaria General, en la qual sol·licita diversa informació a incloure a 

l’ordre del dia en un punt de precs i preguntes, petició que serà tractada substituint el 

punt onzè de l’ordre del dia inicialment previst, que serà proposat en una sessió del 

Consell de Comú posterior. 

 

La cònsol major continua dient que si no hi ha cap objecció dels consellers presents 

respecte a aquesta modificació de l’ordre del dia, queda aprovada per assentiment. 

 

Es procedeix a la lectura de l’ordre del dia, amb la modificació aprovada, cedint la 

paraula a la secretària general a tal efecte. 
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ORDRE DEL DIA: 

 

1. Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Consell de Comú del 16 de gener del 

2024. 

 

2. Estudi i aprovació, si escau, de la incorporació dels crèdits reconduïts al 

pressupost de l’exercici 2024. 

 

3. Estudi i aprovació, si escau, del marc pressupostari del Comú de la Massana 

per al mandat 2024-2027. 

 

4. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació del pressupost per a 

l’exercici 2024. 

 

5. Estudi i aprovació definitiva, si escau del pla parcial de desenvolupament de la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-073, situada al carrer dels Plans, núm. 

56, de la Massana. 

 

6. Estudi i aprovació definitiva, si escau del pla parcial de desenvolupament de la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-073, situada al carrer dels Plans, núm. 

56, de la Massana. 

 

7. Estudi i aprovació, si escau, de la llicència d'obres corresponent al projecte 

d’urbanització de la unitat d'actuació E-073, situada al carrer dels Plans núm. 

56, de la Massana. 

 

8. Estudi i aprovació definitiva, si escau, del pla parcial de desenvolupament de la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-069b, situada entre el riu de les 

Claperes i el carrer urbanització el Salze, de la Massana. 

 

9. Estudi i aprovació, si escau, de la llicència d'obres corresponent al projecte 

d’urbanització de la unitat d'actuació E-069b, situada entre el riu de les 

Claperes i el carrer urbanització el Salze, de la Massana. 

 

10. Informació relativa als acords adoptats en les darreres Juntes de Govern. 

 

11. Precs i preguntes. 
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A continuació, es procedeix a tractar els punts de l’ordre del dia, tal com ha quedat 

establert: 

 

1. Estudi i aprovació, si escau, de l’acta del Consell de Comú del 16 de gener del 

2024. 

 

S’informa que segons l’article 26 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels 

comuns del 29 de novembre del 2011, l’acta de cada sessió del Consell de Comú se 

sotmet a aprovació en la primera sessió ordinària del Consell que se celebri. En aquest 

sentit, l’acta de la sessió del Consell de Comú del 16 de gener del 2024 ha estat tramesa 

als Srs. consellers amb la deguda antelació. 

 

La cònsol major passa la paraula a la Sra. Laura Bragança. 

 

La Sra. Laura Bragança esmenta que en la darrera sessió es va presentar la modificació 

sobre l’impost de propietat, i vol formular una pregunta al Sr. Agustí Garcia. Anota que 

en aquell moment el grup de la minoria va demanar aclariments sobre si s’havia fet un 

estudi al respecte, i en aquell moment es va dir que aquelles dades no les tenien, i que 

les farien arribar més tard. En aquest sentit, vol demanar quan els hi faran arribar 

aquestes dades. 

 

La cònsol major assenyala que quan es presenta l’acta de l’anterior Consell de Comú el 

que poden fer els consellers és sol·licitar una esmena del seu contingut, però no 

presentar altres propostes com estan plantejant. 

 

La Sra. Laura Bragança anota que no estan presentant propostes, sinó que estan llegint 

propostes que es van fer en el seu moment i que consten en l’acta.  

 

La cònsol major explica que en aquest punt de l’ordre del dia els consellers poden 

presentar esmenes a l’acta, i que ara el que estan fent és demanar informació 

complementària. Que aquesta informació, en qualsevol cas, la poden tornar a demanar 

en la comissió de finances. 

 

La Sra. Laura Bragança assenyala que en el seu moment es va dir que se’ls donaria 

aquesta informació més tard, i afegeix que és cert que hi ha les comissions, però que en 

la darrera comissió de finances no es va poder tractar perquè hi havia un ordre del dia 

amb molta informació, i ella, que era qui havia demanat aquest aclariment, no hi era en 

aquesta comissió. És per aquest motiu que demana saber si hi ha un termini de temps 

perquè se’ls faciliti aquesta informació. Continua anotant que es tracta d’una 

modificació molt interessant, i que estan en un moment en què necessiten saber les 

quantitats d’aquests apartaments perquè la gent que viu a la Massana segueixi aquest 

pla, que és una molt bona idea, i que volen saber si a la fi és eficaç o no. 

 

La cònsol major respon que s’hi està treballant i que se li donarà resposta per escrit 

pròximament.  
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La Sra. Laura Bragança demana si abans d’aplicar aquesta bonificació hi ha hagut un 

pla previ.  

 

La cònsol major respon que el grup de la majoria ha estat analitzat quin tipus de 

mesures haurien de prendre per fer aflorar els pisos que suposadament estan buits, i 

donar sortida a la problemàtica de l’habitatge. El que és important és veure que tota la 

corporació present està disposada a buscar solucions a aquest problema que és d’abast 

nacional. Exposa que aquestes mesures s’han pres de forma meditada, s’ha parlat amb el 

departament de finances per mirar quina és la millor manera de fer aflorar aquests pisos 

que estan buits.  

 

La cònsol major afegeix que aquesta bonificació aporta una altra solució relacionada 

amb la regularització del cens de persones que resideixin a la Massana i que no estiguin 

censades. Amb aquest canvi de reglamentació en l’impost de propietat, possiblement 

s’incentiva que s’inscriguin degudament al cens. Hi ha diferents objectius que es 

persegueixen amb aquesta mesura de bonificació tributària. Aquest és l’objectiu del 

grup de la majoria, i afegeix que s’està treballant amb el departament de finances per 

adoptar altres mesures que tan bon punt les vagin estudiant, se’ls hi presentaran. 

 

Pren la paraula la Sra. Laura Bragança, anotant que tenen clar que es tracta d’una 

primera mesura, de la que faran el seguiment. Que de la resta de mesures també faran el 

seguiment, i insisteix que demanen la informació d’aquesta primera mesura. 

 

La cònsol major respon que se’ls farà arribar per escrit la informació sobre aquesta 

primera mesura, i afegeix que en aquest punt de l’ordre del dia relatiu a l’aprovació de 

les actes s’escau aprovar el contingut de l’acta, però no entaular un debat sobre les 

propostes. 

 

No havent-hi cap proposta de modificació de l’acta, es procedeix a la seva votació, que 

s’aprova per majoria dels assistents, amb 10 vots a favor i 2 abstencions. 

 

 

2. Estudi i aprovació, si escau, de la incorporació dels crèdits reconduïts al 

pressupost de l’exercici 2024. 

Finances 

000017/2024-PROPDEP  

Finances 

La cònsol major passa la paraula al Sr. Agustí Garcia, conseller de Finances. 

 

El Sr. Agustí Garcia informa que en aquest punt es tracten tots els crèdits que provenen 

de l’exercici 2023. Refereix que d’acord amb l’article 72.3 B) a) de la Llei 36/2021, del 

16 de desembre, de les finances comunals, es poden reconduir tots els crèdits que fan 

referència a crèdits extraordinaris, els suplements de crèdit i les transferències de crèdit 

aprovades durant l’últim trimestre de l’exercici pressupostari i no liquidats, el que 

suposa un import de 13.211 euros. 
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Tots els crèdits corresponents a despeses plurianuals i no liquidades representen un total 

de 676.503,83 euros. 

 

Tots els crèdits per despeses d’inversió real no plurianual, compreses fins al 31 de 

desembre, representen un import de 2.976.359,41 euros. 

 

I els crèdits que emparen compromisos de despesa corrent concrets i que, per causes 

justificades, no s’han pogut realitzar en l’exercici en què s’han compromès, representen 

un import de 488.140,57 euros.  

 

El Sr. Agustí Garcia conclou apuntant que la suma d’aquests crèdits ascendeix a un total 

de 4.154.214,81 euros. 

 

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 

presentada, que s’aprova per majoria, amb 10 vots a favor i 2 abstencions. 

  

 

3. Estudi i aprovació, si escau, del marc pressupostari del Comú de la Massana 

per al mandat 2024-2027. 

Finances 

000026/2024-PROPDEP  

Finances 

En aquest punt, la cònsol major passa novament la paraula al Sr. Agustí Garcia, 

conseller de Finances. 

 

El Sr. Agustí Garcia exposa que tots els consellers disposen del document del marc 

pressupostari que s'ha facilitat prèviament a la celebració d’aquest Consell de Comú. 

Informa que el marc pressupostari està fixat d'acord amb la Llei 32/2014, de 27 de 

novembre, de sostenibilitat de les finances públiques i d'estabilitat pressupostària fiscal 

on s'estableix que els comuns en un termini màxim de sis mesos, des de la seva presa de 

possessió, presentaran al Consell de Comú per la seva aprovació un marc pressupostari 

general pel temps del seu mandat, o sigui, aquests pròxims quatre anys, que es farà 

públic abans que s'aprovin els pressupostos del primer any de mandat dels comuns. En 

l’article 11.4 s’indica que el marc pressupostari consistirà en una projecció 

pressupostària pels anys de mandat en què s'emmarcaran els pressupostos anuals de la 

legislatura, i que contemplarà els paràmetres següents: els objectius de sostenibilitat 

financera, i d’estabilitat pressupostària i fiscal, establerts en la Llei; les projeccions de 

les principals partides d’ingressos i despeses, tenint en compte tant la seva evolució 

tendencial com l’impacte de les mesures previstes pel període considerat; i les 

previsions econòmiques generals en el context de les quals s’aplicarà el marc 

pressupostari, durant el període de mandat. 

 

Assenyala que en data 24 de febrer del 2024 van ser publicats al BOPA els objectius de 

sostenibilitat financera, estabilitat pressupostària i fiscal per aquest exercici del 2024, 

que han estat els següents: l’objectiu d'endeutament del 2024 és d'un 42,5%; l'objectiu 
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de despesa permesa és de 20.980.315 euros, i l'objectiu de despesa corrent és un 21,1%. 

Aquest marc pressupostari compleix el límit d'endeutament de variació de despesa 

corrent o de funcionament i despesa màxima permesa establerts en la Llei 32/2014, de 

27 de novembre, de sostenibilitat de les finances públiques i d'estabilitat pressupostària 

fiscal i les seves modificacions posteriors.  

 

El Sr. Agustí Garcia afegeix que aquest marc pressupostari s’ha enviat prèviament al 

Tribunal de Comptes, que ha informat favorablement del marc pressupostari general del 

Comú de la Massana pel temps corresponent al mandat 2024-2027. 

 

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 

presentada, que s’aprova per majoria, amb 10 vots a favor i 2 abstencions. 

 

 

4. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta d’Ordinació del pressupost per a 

l’exercici 2024. 

Finances 

000025/2024-PROPDEP  

Finances 

En aquest punt, la cònsol major passa novament la paraula al Sr. Agustí Garcia, 

conseller de Finances. 

 

El Sr. Agustí Garcia informa que s'ha facilitat als consellers tota la documentació que 

estableix l'article 76 de la Llei de 36/2021, de 16 de desembre, de les finances comunals, 

que consta de la proposta de text articulat de l'Ordinació del pressupost comunal per a 

l'exercici 2024; dels estats d'ingressos i despeses segons la seva classificació econòmica, 

orgànica i funcional; una memòria explicativa, un informe sobre la necessitat de crèdits 

de transferències corrents i de capital, l’explicació de la qual està inclosa en aquesta 

memòria explicativa, un informe sobre l'estat de situació de l'endeutament en 

compliment d'allò que preveu l'article 56 de quantia màxima d'endeutament de la Llei de 

36/2021, de 16 de desembre, de les finances comunals; i un informe de la intervenció 

comunal respecte l'avaluació del marc pressupostari de la limitació d'endeutament i de 

la despesa màxima permesa.  

 

Continua l’explicatiu anotant que l'Ordinació del pressupost comunal consta de vint-i-

dos articles i una disposició final, i que no presenta moltes modificacions respecte a la 

de l’exercici anterior. Apunta que tan sols s'ha fet una adaptació a la de la Llei de 

36/2021, de 16 de desembre, de les finances comunals. En aquest sentit, a l'article 11 

relatiu a l’autorització de despesa, i a fi i efecte d'agilitzar els processos de contractació 

del Comú, hi ha un petit canvi respecte a l'any passat. Es faculta l'autorització de 

despesa d'acord amb l'article 88 de la Llei de 36/2021, de 16 de desembre, de les 

finances comunals i l'article 8.4 de la Llei 14/2022, del 12 de maig, de contractació 

pública, tal com segueix: “els caps o responsables dels departaments per a despeses 

inferiors o iguals a 1.000 euros” i “la Junta de Govern per a l'autorització de tota mena 

de despeses en la fase inicial d'autorització”. En l'article 13.1 relatiu a la contractació es 

preveu, que en compliment de l'establert en l'article 8 de la Llei 14/2022, del 12 de 
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maig, de contractació pública, són òrgans de contractació del Comú de la Massana, els 

caps o responsables de departament per aprovar les contractacions administratives per 

quantitats inferiors o iguals a 1.000 euros; la Junta de Govern per aprovar les 

contractacions administratives per quantitats inferiors o iguals a 250.000 euros; i el 

Consell de Comú per aprovar les contractacions administratives per quantitats superiors 

a 250.000 euros. Aquí hi ha hagut una petita modificació respecte a l'any passat per 

adaptar-la la Llei de contractació pública i a la Llei de finances comunals. L’any passat 

es fixava un límit màxim d'un 1% del pressupost de despesa, i a efectes de clarificar 

aquest 1%, es proposa de passar-ho a 250.000 euros.  

  

A l'article 13.2, relatiu a la composició de la mesa de contractació, s’ha modificat de 

conformitat amb l'article 125 de la Llei 14/2022, del 12 de maig, de contractació 

pública, sent el president la secretària general; i els vocals seran el cap de la central de 

contractació, o la persona en què es delegui, que actua com a secretari, i el cap d'àrea 

del servei o secció corresponent, o en el seu cas, un tècnic de l'àrea competent en funció 

de la matèria objecte del contracte. Addicionalment, i únicament en l'acte de 

qualificació de la documentació acreditativa del compliment dels requisits de licitació, 

forma part de la mesa de contractació, un representant de la intervenció comunal. Per 

cada expedient la composició de la mesa es publicarà en el perfil del contractant, i en 

cap cas no poden formar part de la mesa els càrrecs públics representatius ni càrrecs de 

relació especial.  

 

En l'article 14 s'ha fet una remissió dels contractes menors. Es consideren contractes 

menors els establerts a l'article 30.d de la Llei 14/2022, del 12 de maig, de contractació 

pública. S’ha fet aquesta remissió a la llei de contractació pública perquè es preveu que 

puguin modificar els imports que corresponen als contractes menors, i d’aquesta manera 

automàticament es canviaran els llindars quan es canviïn a la llei.  

 

El punt 2 relatiu a l’estat d'ingressos i despeses, s'ha facilitat la informació per totes les 

classificacions, tant econòmica, com administrativa, i com funcional, i aquí hi ha la 

distribució dels ingressos i les despeses. En aquest cas, i seguint el que estableix la 

memòria del projecte de pressupost, aquest pressupost s'ha elaborat d'acord amb el 

programa presentat per l'equip de govern al voltant de tres eixos principals. El primer 

és, l’objectiu d’aconseguir un creixement sostenible de la parròquia de la Massana, 

posant un especial èmfasi en la gestió dels recursos hídrics i en la revisió del pla 

d'ordenació i urbanisme parroquial. L'episodi d'estrès hídric d'aquest darrer any 2023 

evidència la necessitat d'optimitzar la gestió dels recursos hídrics de la parròquia. En 

aquest sentit, el marc pressupostari per als exercicis del 2024 al 2027 inicia un pla 

d'inversions dotat inicialment amb 8 milions d'euros per realitzar les infraestructures 

hídriques que asseguren l’aigua als habitants de la Massana. Un projecte íntimament 

relacionat amb la revisió del POUP i l'estudi de càrregues immobiliàries que s'està duent 

a terme per establir les necessitats de serveis públics. No tan sols amb aigua, sinó també 

amb energia, les recollides selectives, el reciclatge, els serveis socials, entre altres que 

tenim l'obligació de proporcionar a la ciutadania. El segon eix gira al voltant de millorar 

la qualitat de vida dels habitants de la Massana. En aquest sentit, s'ha projectat una 

infraestructura bàsica de comunicació, com és el desviament de la carretera General 3 
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cap a Arinsal i a Ordino amb un pressupost de 4,7 milions d'euros que permetrà eliminar 

l'intens trànsit actual del centre del poble de la Massana i iniciar els treballs urbanístics a 

fi d'amabilitzar i millorar l'atractivitat de tots els pobles de la parròquia, posant en valor 

el patrimoni cultural existent. El tercer eix té com a objectiu el progrés econòmic de la 

parròquia. El pressupost per a l'exercici 2024 incorpora una dotació pressupostària 

important per a l'organització d'activitats de dinamització que facin valdre el potencial 

turístic i comercial de la parròquia. En aquest àmbit, el Comú vetllarà intensament per la 

gestió de la societat SETAP 365, SA que integra l'estació de Pal/Arinsal, motor 

econòmic de la parròquia, a fi de capturar totes les sinergies que impacten positivament 

el nostre territori.  

 

El Sr. Agustí Garcia assenyala que el pressupost comunal presenta un equilibri entre 

l'estat d'ingressos i despeses, tal com preveu la Llei de finances comunals, i compleix el 

marc legal vigent, en especial la Llei 32/2014, de 27 de novembre, de sostenibilitat de 

les finances públiques i d'estabilitat pressupostària fiscal. Concreta que la previsió dels 

ingressos suma un total de 20.357.126 euros, un 15% superior al pressupost del 2023, i 

una previsió de despeses de 20.357.126 euros.  

 

Pel que fa al pressupost d'ingressos, el Sr. Agustí Garcia assenyala els impostos 

indirectes, d’una xifra de 3.521.574 euros, que representa un 10,58% més que l'exercici 

interior. Aquesta projecció dels impostos indirectes s'ha efectuat d'acord amb les xifres 

previstes de la liquidació 2023 i la taxa de referència prevista de creixement del PIB 

nominal per a l'exercici 2024. En aquesta partida s'ha tingut en compte, com ha 

comentat anteriorment la cònsol major, l'increment del tipus de gravamen de l'impost 

sobre la propietat a 2,80 euros el metre quadrat, però aplicant una bonificació del 70% a 

tots aquells que siguin habitatge principal i, per tant, gravant els pisos buits i les segones 

residències. També a l'impost de radicació d'activitats comercials, empresarials i 

professionals s'ha incrementat el tipus de gravamen de les activitats relacionades amb 

l'explotació de pisos turístics de la parròquia. Pel que fa a impostos indirectes, que 

inclou únicament l'impost de transmissions patrimonials, s'ha previst un augment igual a 

la previsió d'increment del PIB nominal de l’Estat per a l'exercici 2024, per un import 

d’1.698.048 euros. Pel que fa a taxes i altres ingressos, s'ha previst un total de 3.341.204 

euros, 266.000 euros més respecte a l'exercici anterior, i aquesta previsió s'ha realitzat 

d'acord amb la previsió de liquidació de pressupost de l'exercici 2023 ajustada amb 

l'IPC. Pel que fa al capítol de transferències corrents, el capítol representa la partida més 

significativa del total d'ingressos corrents, per un import de 7.727.991.71 euros, i són les 

transferències rebudes d'acord amb la Llei 18/2017, de 20 d'octubre, qualificada de 

transferències als comuns i les seves modificacions posteriors. El capítol d'ingressos 

patrimonials presenta un import de 359.908,65 euros, que corresponen bàsicament a 

contractes de lloguers i concessions administratives atorgades pel Comú, així com a la 

previsió de dividends provinents de la societat SETAP 365, SA. Les transferències de 

capital de lliure disposició, que estan previstes al capítol 7 de la Llei 18/2017, de 20 

d'octubre, qualificada de transferències als comuns, representen un import de 

2.408.339,24 euros. El Sr. Agustí Garcia anota que tot l’exposat representa les xifres de 

pressupost dels ingressos que apareix a la memòria de forma més detallada, oferint-se a 

respondre qualsevol dubte que pugui sorgir al respecte.  
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Pel que fa al pressupost de despeses de l’exercici 2024, és de 20.357.126 euros, un 

15,8% superior a l'exercici anterior. Aquest pressupost de despeses es compon per 

despeses de personal, per un total de 5.279.818,88 euros, un 13,15% més que l'exercici 

anterior, a conseqüència de la necessitat de reforçar la plantilla del Comú i per 

l'augment salarial per aplicació de l'IPC. En aquest sentit, destaca que pel que fa al 

reforç de la plantilla del Comú, s'han previst quatre nous llocs de treball, s'han establert 

els crèdits pressupostaris incorporats del pressupost de l'exercici 2023 per consolidar 

tots els crèdits que provenen de l'exercici anterior que no es van poder contractar, i la 

contractació del personal interí, bàsicament monitors d'estiu i personal de medi ambient. 

Pel que fa al capítol de consum de béns corrents i serveis, aquest arriba a un import total 

de 6.496.127,37 euros, un 13,28% més que l'any passat, i correspon bàsicament a 

l'increment de reparació i conservació dels béns destinats a l'ús públic. En concepte 

d’altres serveis i treballs realitzats per altres empreses, destaca que totes les despeses 

s'han incrementat en la relació al corresponent IPC, l'índex de preu al consum, sent 

destacables els crèdits que s'han dotat per dur a terme totes les activitats de promoció 

cultural, social, esportiu i turística de la Massana. El concepte de treballs realitzats per 

altres empreses, també presenta un increment significatiu, ja que s'han de contractar tots 

els treballs tècnics i jurídics per fer front a la revisió del pla d'urbanisme i la modificació 

del POUP. Pel que fa a les despeses financeres, 172.530 euros, són per fer front a tots 

els préstecs que té el Comú. Pel que fa a les transferències corrents, d’1.736.347,38 

euros, són un 62,2% més que l'exercici anterior. Aquí destaquen les transferències que 

es realitzen a l'Administració central, que representen un 12% del total de les 

transferències. Les transferències que es realitzen a les associacions cíviques i 

esportives de la parròquia de la Massana, que arriben a un 36% del total de les 

transferències, on podem destacar les més importants, que són la de la llar d'infants, que 

arriba a 200.000 euros, i l'aportació a l'Esquí Club d’Arinsal per un import de 100.000 

euros. Afegeix que aquest any s’incorpora una transferència molt important de 800.000 

euros per fer front al campionat del món de BTT. Pel que fa a la inversió real, aquest 

capítol d'inversió arriba a 4.273.903,13 euros, un 18,6% més que l'exercici anterior, 

tenint els consellers la informació de tot el detall, però destaca, com han manifestat a 

l'inici, que les inversions més importants pel pressupost 2024 són en xarxa d'aigua, que 

hi ha 1.075.000 euros, i en equipaments de carreteres, principalment la desviació de la 

Massana, d'1.015.000 euros. En vies urbanes, 591.000 euros, i en xarxa d'aigües 

pluvials i residuals, 460.000 euros. A banda, hi ha tot un seguit de despeses d’inversió 

que s'han de realitzar. Pel que fa a transferències de capital, no es preveu moviments en 

aquest capítol, per a l'exercici 2024. En actius financers, les despeses ascendeixen a 

1.461.500 euros, que és per la recompra de les participacions subscrites, i pel que fa a 

passius financers, ascendeixen a 946.899,24 euros, que correspon al retorn dels préstecs 

contractats amb diferents entitats bancàries del país.  

 

El Sr. Agustí Garcia informa que un altre dels punts que estableix la Llei que s'ha 

d’elaborar, és un informe sobre l'endeutament. L'endeutament del Comú de la Massana 

es fixa en 7.796.773 euros, dels quals corresponen a endeutament del Comú 3.341.419 

euros, a endeutament de les societats comunals 4.197.914 euros, i a garanties i avals 

157.440 euros. Això representa un 41,1% sobre la base de càlcul que són aquests 
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18.976.264 euros, i aquest 41% no arriba al màxim permès per la Llei de finances 

comunals del 200%. Afegeix que a curt termini, el Comú no té endeutament, i que 

d'acord amb les previsions de tancament d'endeutament a finals de l'exercici 2024, el 

Comú de la Massana dona compliment a l'establert en el capítol 3 del títol 3 de la Llei 

de les finances comunals i en concret a l’article 56 que es refereix a la quantia màxima 

d'endeutament, així com als objectius de sostenibilitat financera i d'estabilitat 

pressupostària i fiscal per a l'exercici 2023 i 2024.  

 

Per acabar, el Sr. Agustí Garcia comenta que s’ha facilitat als consellers l'informe de la 

intervenció comunal respecte a l'avaluació del marc pressupostari de la limitació 

d'endeutament i de despesa màxima permesa, que conclou que el projecte de pressupost 

per a l'exercici 2024 compleix amb l’establert a l'article 12 i l'article 15 de la Llei 

32/2014, de 27 de novembre, de sostenibilitat de les finances públiques i d'estabilitat 

pressupostària fiscal, i que la intervenció comunal dona la seva conformitat al marc 

pressupostari per al mandat 2024-2027. 

 

La cònsol major cedeix la paraula al Sr. Guillem Forné. 

 

El Sr. Guillem Forné agraeix la presentació del Sr. Agustí Garcia, i es refereix a l’article 

13, concretament a la modificació que es proposa respecte a exercicis anteriors sobre 

aquesta delegació de competències, que fins ara estava fixada en l’1% del pressupost de 

despesa que marca el reglament de funcionament intern dels comuns i que enguany la 

delegació a la Junta de Govern es marca en un llindar de 250.000 euros. En aquest 

sentit, primer, al grup de la minoria els agradaria fer una apreciació respecte el que es va 

aprovar al Consell Comú del mes passat, el mes de gener, en el punt de delegació de 

competències cap a la Junta de Govern i es diu, entre altres, i cita textualment, que per 

delegació expressa en els termes de l'article 5 de la Llei de contractació pública i 

l’article 88 de la Llei de les finances comunals, les contractacions administratives de 

tota mena, per quantitats iguals o inferiors a l'1% del pressupost de despesa o el límit 

inferior que estableixi cada any el text articulat a l'ordinació del pressupost comunal. En 

aquest sentit, si ens fixem en el pressupost de despeses, l’1% hauria de rondar els 

203.000 euros. El Sr. Guillem Forné anota que no sap massa de números, i demana que 

li corregeixin si s’equivoca, però en aquest sentit, considera que se supera aquest 1% 

fixant-lo a 250.000 euros. El grup de la minoria creu que això pot marcar un precedent 

certament perillós, perquè se'ls està dient que, per acord del Consell de Comú, es pot 

atorgar quantitats de manera arbitrària en aquesta delegació de competències cap a la 

Junta de Govern, ja que enguany ja se superaria aquest 1%. Per tant, el grup de la 

minoria volia proposar que es mantingués, tal com es fa en altres comuns i tal com s'ha 

fet en aquest Comú fins ara, aquest llindar de l'1%, que és el que marca aquest 

reglament. 

 

La cònsol major cedeix la paraula al Sr. Agustí Garcia. 

 

El Sr. Agustí Garcia explica que aquesta modificació de l’Ordinació s'ha realitzat 

revisant les millors pràctiques que s’apliquen en els diferents comuns. S'ha considerat, 

seguint la llei, fixar aquest llindar a fi i efecte de donar facilitats a l'hora de contractació. 
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En tot cas, la delegació que es va fer al Consell anterior es remet a una ordinació i 

aquesta ordinació és la que es proposa aprovar avui. Afegeix que 47.000 euros de 

diferència tampoc representen una xifra significativa, i totes les contractacions, les de 

Junta de Govern i les de Consell de Comú superiors a 250.000 euros, han d’informar-se 

al Consell de Comú. Per aquesta raó, el grup de la majoria creu que no és una 

modificació significativa respecte al moviment de les finances comunals i que agilita i 

facilita a l'hora de treballar a tots nivells, i en particular als funcionaris, que disposen 

d’un llindar més concret. Ha sigut a efectes de facilitar el dia a dia de la gestió 

pressupostària.  

 

La cònsol major cedeix la paraula al Sr. Guillem Forné. 

 

El Sr. Guillem Forné esmenta que el grup de la minoria creu que s'hauria agilitat de la 

mateixa manera, complint amb aquest llindar, per exemple, situant-lo a 200.000 euros, 

la qual cosa ja quedaria per sota d’aquest 1%. El Sr. Guillem Forné dona la raó al Sr. 

Agustí Garcia en què aquests 45.000 euros de diferència no són massa significatius. El 

problema que assenyala és que de la mateixa manera que ara es marca un llindar de 

250.000 euros, s'obre la porta a què en exercicis posteriors, per exemple, es pugui 

determinar per acord d'aquest Consell un llindar de mig milió o d'un milió d'euros, ja 

que ja s'ha vulnerat aquest 1% que es marcaria. Per tant, a partir d'aquí el grup de la 

minoria creu que estaria bé de situar-se per sota d'aquest llindar. En aquest sentit, 

pensen també, veient la legislació vigent, que no seria precisament la voluntat del 

legislador a l'hora de marcar aquestes bases el fet que es puguin superar arbitràriament 

segons l'acord que es pugui prendre per una majoria, sinó que realment si es marca un 

llindar és precisament per garantir que aquest Consell de Comú segueixi sent l'òrgan 

superior de control i de darrera voluntat d'un Comú. Per tant, el grup de la minoria es 

manté amb la idea que aquest llindar hauria de ser igual o inferior i, per exemple, poder-

lo situar a uns 200.000 euros, la qual cosa facilitaria igual la feina interna d'aquestes 

contractacions, però es tindria aquesta garantia legal que s'està complint amb la 

legislació.  

 

El Sr. Agustí Garcia anota que entén perfectament la seva posició, però també indica 

que és completament legal fixar-lo a 250.000 euros. I és el que el grup de la majoria ha 

considerat millor per a la gestió de les finances.  

 

No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 

presentada, que s’aprova per majoria, amb 10 vots a favor i 2 vots en contra. 

 

 

5. Estudi i aprovació, si escau, de la proposta de nomenament dels membres del 

Consell d’Administració de la societat SETAP 365, SA.  

Secretaria General 

000027/2024-PROPDEP  

Secretaria General 

La cònsol major informa que en mèrits del que preveu l’article 32 dels estatuts de la 

societat SETAP 365, SA, s’escau que el Comú de la Massana proposi la designació de 
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dos membres, en aquest cas es proposa el nomenament de la mateixa cònsol major i del 

Sr. Daniel Armengol Bosch, per tal que en representació d’aquest Comú formin part  

del Consell d’administració de SETAP 365, SA. 

 

En aquest sentit, i per aquest mandat, es proposa designar aquestes dues persones per tal 

que siguin proposades com a membres del Consell d'Administració d'aquesta societat. 

 

La cònsol major cedeix la paraula al Sr. Guillem Forné. 

 

El Sr. Guillem Forné demana un complement d'informació sobre quins criteris s'han 

seguit per la designació, entén la designació de la cònsol major, però demana conèixer 

quins criteris s'han seguit per la designació del Sr. Armengol com a representant en el 

Consell d’Administració de la societat SETAP 365, SA.  

 

Pren la paraula la cònsol major, exposant que el Sr. Armengol és una persona de la 

parròquia, molt implicada en diferents grans organismes, com l'EFA o l’ACODA. Té 

una gran experiència en l’àmbit de Consells d'Administració, és un empresari conegut a 

tot el país, i sobretot considera que és una persona molt arrelada a la parròquia i que la 

corporació li pot fer plenament confiança perquè defensi tant els interessos de la societat 

EMAP com de la societat SETAP 365, SA.   

 

No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es procedeix a la votació de la proposta 

presentada, que s’aprova per unanimitat. 

 

A continuació, la cònsol major proposa tractar conjuntament els punts de l’ordre del dia 

6 i 7, i cedeix la paraula a la secretària general per procedir a fer la lectura de les 

referides propostes. 

 

 

6. Estudi i aprovació definitiva, si escau del pla parcial de desenvolupament de la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-073, situada al carrer dels Plans, núm. 56, 

de la Massana. 

Serveis Públics 

001697/2023-SOL·LICITUD  

PROMOCIONS FITE - PERICH, SL 

Vist que el Pla d'ordenació i urbanisme de la parròquia de la Massana preveu que la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-073 situada al carrer dels Plans, núm. 56, sigui 

desenvolupada per mitjà de pla parcial, en el supòsit d'iniciativa privada; 

 

Vist que el projecte de pla parcial està promogut per l’únic propietari de la unitat 

d'actuació de sòl urbanitzable E-073; 

 

Vist que ha obtingut els informes potestatius i preceptius favorables del Ministeri de 

Territori i Habitatge i del Ministeri de Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia; 
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Vist que s'ha verificat la conformitat de la documentació del pla parcial amb la 

normativa en vigor i amb el POUP de la parròquia de la Massana; 

 

Vist l’edicte d’aprovació provisional publicat al BOPA núm. 2, de data 3 de gener         

del 2024, segons el qual s’ha sotmès el projecte de Pla parcial a informació pública, de 

conformitat amb el que disposa l’article 112 de la Llei general d’ordenació del territori i 

urbanisme, sense que s’hagin formulat al·legacions, ni observacions, i sense que hagi 

estat adient que el Comú proposi rectificacions o esmenes al projecte; 

 

Es proposa en aquest punt aprovar definitivament el pla parcial de desenvolupament de 

la unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-073, situada al carrer dels Plans, núm. 56, la 

Massana. 

 

7. Estudi i aprovació, si escau, de la llicència d'obres corresponent al projecte 

d’urbanització de la unitat d'actuació E-073, situada al carrer dels Plans núm. 56, 

de la Massana. 

Serveis Públics 

001698/2023-SOL·LICITUD  

PROMOCIONS FITE - PERICH, SL 

Vistos els informes favorables de riscos geològics del 20/7/2023; de rius i torrents del 

21/7/2023; i d'urbanisme del 30/10/2023; tots ells emesos pel Ministeri de Territori i 

Urbanisme; 

 

Vist l’informe favorable d’impacte ambiental del 27/10/2023, emès pel Ministeri de 

Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia; 

 

Es proposa en aquest punt autoritzar a la societat Promocions Fité-Perich, SL, la 

llicència d'obres corresponent al projecte d’urbanització de la unitat d'actuació E-073, 

situada al carrer dels Plans núm. 56, de la Massana. 

 

La cònsol major exposa que, per una banda, es proposa aprovar definitivament el 

desenvolupament del Pla Parcial de la unitat d'actuació E-073, que està situada al carrer 

dels plans de la Massana, que ja va ser aprovada de forma provisional el 16 de 

novembre del 2023, i ha estat sotmesa a informació pública. El dossier ha seguit tots els 

seus tràmits, s'ha enviat a la CTU, i aquesta també ha emès el seu informe favorable. 

Ara ja es torna a tenir al Comú aquest projecte de pla parcial per fer-ne l'aprovació 

definitiva. En paral·lel, hi ha també el projecte d'urbanització d'aquesta mateixa unitat 

d'actuació, que ha seguit també els seus tràmits, tots els ministeris han emès els seus 

informes favorables, i ara toca aprovar la llicència d'urbanització d'aquesta unitat 

d'actuació. 

 

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació conjunta de les 

propostes incloses en els punts de l’ordre del dia 6 i 7, que s’aproven per majoria, amb 

10 vots a favor i 2 abstencions. 
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A continuació, la cònsol major proposa de la mateixa manera tractar conjuntament els 

punts de l’ordre del dia 8 i 9, i cedeix la paraula a la secretària general per procedir a fer 

la lectura de les referides propostes. 

 

8. Estudi i aprovació definitiva, si escau, del pla parcial de desenvolupament de la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-069b, situada entre el riu de les Claperes i 

el carrer urbanització el Salze, de la Massana.  

Serveis Públics 

004850/2022-SOL·LICITUD  

ZAMORA FARRÀS, JOAN 

Vist que el Pla d'Ordenació i Urbanisme de la parròquia de la Massana preveu que la 

unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-069b, situada entre el riu de Les Claperes i el      

carrer Urbanització el Salze, sigui desenvolupada per mitjà de pla parcial, en el supòsit 

d'iniciativa privada; 

 

Vist que el projecte de pla parcial està promogut per l’únic propietari de la unitat 

d'actuació de sòl urbanitzable E-069b; 

 

Vist que ha obtingut els informes preceptius favorables del Ministeri de Territori i 

Habitatge; del Ministeri de la Presidència, Economia i Empresa; i del Ministeri de Medi 

Ambient, Agricultura i Sostenibilitat;  

 

Vist que s'ha verificat la conformitat de la documentació del pla parcial amb la 

normativa en vigor i amb el POUP de la parròquia de la Massana; 

 

Vist que segons conveni signat entre el Sr. Joan Zamora Farràs i el Comú de la 

Massana, aprovat per Consell de Comú del 29 de juny de 2023, el Sr. Joan Zamora 

Farràs i els seus drethavents i/o propietaris de les parcel·les incloses al pla parcial, es 

comprometen, en cas de ser necessari, a realitzar a càrrec seu els treballs d’instal·lació 

de les proteccions actives necessàries, d’acord amb els estudis que faci el tècnic d’allaus 

signant de l’informe tècnic del bosc de defensa i nota tècnica d’allaus, realitzat pel 

desenvolupament de l’estudi del pla parcial en qüestió, o altre tècnic competent en la 

matèria, i que s’obliguen a fer-ne el manteniment, inspecció i reparació.  

 

Vist l’edicte d’aprovació provisional publicat al BOPA núm.146, de data 29 de 

novembre del 2023, segons el qual s’ha sotmès el projecte de pla parcial de                    

la unitat d’actuació E-069b a informació pública, de conformitat amb el que disposa 

l’article 112 de la Llei general d’ordenació del territori i urbanisme, sense que s’hagin 

formulat al·legacions, ni observacions, i sense que hagi estat adient que el Comú 

proposi rectificacions o esmenes al projecte. 

 

Es proposa en aquest punt aprovar definitivament el pla parcial de desenvolupament de 

la unitat d'actuació de sòl urbanitzable E-069b, situada entre el riu de Les Claperes i el 

carrer urbanització el Salze. 
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9. Estudi i aprovació, si escau, de la llicència d'obres corresponent al projecte 

d’urbanització de la unitat d'actuació E-069b, situada entre el riu de les Claperes i 

el carrer urbanització el Salze, de la Massana. 

 

Serveis Públics 

004925/2022-SOL·LICITUD  

ZAMORA FARRAS, JOAN 

Vistos els informes favorables de riscos geològics del 29/12/2022; de rius i torrents del 

25/11/2022; d’allaus de l’1/9/2023; i d'urbanisme del 6/9/2023; tots ells emesos pel 

Ministeri de Territori i Urbanisme; 

 

Vist l’informe favorable de transport per cable del 17/3/2023, emès pel Ministeri de 

Presidència, Economia, Treball i Habitatge; 

 

Vist l’informe favorable de medi aquàtic del 12/12/2022, emès pel Ministeri de Medi 

Ambient, Agricultura i Ramaderia; 

 

Vista la resolució favorable de Govern de data 13/9/2023; 

 

Es proposa en aquest punt autoritzar al Sr. Joan Zamora Farràs, la llicència d'obres 

corresponent al projecte d’urbanització de la unitat d'actuació E-069B, situada entre el 

riu de les Claperes i el carrer urbanització el Salze, al terme d’Escàs, de la Massana. 

 

La cònsol major explica que, de la mateixa manera que en els punts anteriors 6 i 7, es va 

fer inicialment una aprovació provisional d'aquesta unitat d'actuació i ara el que es fa és 

que el projecte d'urbanització és l'aprovació definitiva de l'E-069B situada entre el riu 

de les Claperes i el carrer d'urbanització del Salze. El punt nou és la proposta 

d'aprovació del projecte d'urbanització de la predita unitat d'actuació que també ha 

obtingut tots els informes favorables dels ministeris competents i ara el que es proposa 

és aprovar aquesta llicència d'urbanització al mateix temps que l'aprovació definitiva del 

pla parcial. 

  

No havent-hi cap demanda d’aclariment, es procedeix a la votació conjunta de les 

propostes incloses en els punts de l’ordre del dia 8 i 9, que s’aproven per majoria, amb 

10 vots a favor i 2 abstencions. 

 

 

10. Informació relativa als acords adoptats en les darreres Juntes de Govern.  

La cònsol major exposa que segons els articles 13.4 i 13.5 de l’Ordinació 

d’organització i funcionament dels Comuns, totes les actes han estat aprovades per la 

Junta de Govern i trameses als Srs. consellers amb la deguda antelació, per a la seva 

informació.  

 

Les actes de les Juntes de Govern trameses corresponen a les sessions celebrades els 

dies 18, 24, i 31 de gener del 2024; i el 7, 14 i 21 de febrer del 2024. 
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La cònsol major cedeix la paraula a la Sra. Laura Bragança. 

 

La Sra. Laura Bragança comenta que en l'acta del 18 de gener hi consta un acord que 

tracta una ampliació de crèdit de recursos humans, d’un total de 158.675,49 €, sobre el 

que els agradaria tenir més informació. 

 

La cònsol major explica que es tracta una ampliació de crèdit per cobrir els salaris del 

personal de relació especial, que són la Sra. Mònica Bordas, la secretària general i el Sr. 

Josep Agell. Es va acordar una ampliació de crèdit atès que es treballava encara amb les 

dotzeaves parts. 

 

No havent-hi cap més demanda d’aclariment, es dona per informada la corporació. 

 

11. Precs i preguntes 

La cònsol major cedeix la paraula a la secretària general, que procedeix a la lectura de la 

carta del Sr. Guillem Forné registrada el 26 de gener del 2024: 

 

“En base a l’Article 23.2 de l’Ordinació del 29-11-2011 d’organització i funcionament 

dels comuns, els Consellers de la minoria proposen, en temps i forma corresponent, les 

següents preguntes a afegir en un nou punt de l’ordre del dia dedicat a Precs i 

Preguntes: 

1.- Pregunta relativa a les funcions i competències del Sr. Josep AGELL ABEL, en quan 

a càrrec de relació especial com assessor de Via Pública, Jardineria, Manteniment i 

Circulació així com també del seu horari laboral i finalment, el salari que percebrà per 

dites funcions.  

2.- Pregunta relativa a la possibilitat d’efectuar un estudi de viabilitat i sostenibilitat 

sobre el futur enllaç entre els dominis esquiables de Pal i Arinsal. 

3.- Pregunta relativa al funcionament de les Comissions departamentals, concretament 

respecte a les vies de comunicació i difusió d’entre els seus membres. 

4.- Pregunta relativa a la supressió de la base fixa diària del servei d’Ambulància 

prevista per La Massana. 

5.- Pregunta relativa a la informació obtinguda pel Comú respecte als estudis de 

càrrega parroquial.” 

 

La cònsol major es dirigeix al grup de la minoria per traslladar que si necessiten 

qualsevol informació no cal que esperin que hi hagi Consell de Comú, sinó que els hi 

poden demanar en qualsevol moment, ja sigui als presidents de la comissió en la qual 

tinguin algun neguit, que sempre estan oberts a donar-los resposta, i a ella mateixa amb 

els punts que creguin que pertoca als cònsols donar aclariments. 

 

Dit això, procedeix a donar resposta a les preguntes plantejades, i per la primera, cedeix 

la paraula al cònsol menor, ja que el Sr. Josep Agell desenvolupa les seves tasques en el 

marc de via pública i de circulació, que depenen del cònsol menor. 

 

Tot seguit, el cònsol menor informa que, tal com coneixen els consellers, els cònsols 

tenen l’opció de completar el seu equip amb càrrecs de relació especial, que són 
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persones designades directament per ells perquè els assessorin i ajudin en determinats 

àmbits. 

 

En aquest cas, el Sr. Agell té experiència en temes de via pública i van considerar que la 

seva feina seria molt valuosa per fer el seguiment de diversos temes i de supervisar el 

desenvolupament dels projectes, com poden ser, per exemple, la instal·lació de càmeres 

de vigilància, els aparcaments o la recollida de residus. 

 

El cònsol menor lliura en aquest acte al grup de la minoria un informe sol·licitat a 

Recursos Humans, perquè tinguin tota la informació relativa a les tasques d’aquesta 

persona, i anota que si un cop l’hagin repassat necessiten alguna altra informació 

complementària, li poden demanar sense problema. 

 

La cònsol major reprèn la paraula per donar resposta a la segona pregunta sobre la 

possibilitat de fer un estudi de viabilitat i sostenibilitat sobre el futur enllaç entre els 

dominis esquiables de Pal i Arinsal. En aquest sentit, anota que aquesta pregunta deixa 

clar que el grup de la minoria considera que els estudis són necessaris i el grup de la 

majoria hi coincideix plenament. Apunta que quan es tira endavant un projecte és 

imprescindible tenir uns informes que avalin la seva viabilitat a tots els nivells, i afegeix 

que com sap el grup de la minoria, en aquests moments s’està treballant en el projecte 

d’unió esquiable i quan tinguin informació concreta, la presentaran públicament i, 

evidentment la compartiran amb el grup de la minoria. 

 

Respecte a la pregunta sobre les comissions departamentals i les línies de comunicació i 

difusió d'entre els seus membres, la cònsol major anota que, dins de les comissions, com 

és normal, la comunicació s'hauria de fer per canals oficials com són el correu electrònic 

o el on drive, on es penja tota la informació, i també utilitzar l’eina del Microsoft Teams 

en cas que s’hagi de fer alguna videoconferència. A part de tot això, si el grup de la 

minoria té alguna necessitat d'informació, es poden adreçar sempre, com ha dit i mà 

estesa, als presidents de cadascuna de les comissions o al Comú, sigui telefònicament o 

presencialment, com el grup de la minoria consideri millor. Afegeix que evidentment, 

els grups d'un mateix partit poden compartir opinions i informacions a través de canals 

informals com poden ser els grups de WhatsApp, que és veritat que durant el darrer 

mandat s’utilitzaven molt, però creuen que de manera formal s'haurien d’emprar els 

canals oficials com els que ha citat anteriorment. 

 

En referència a la supressió de la base fixa diària del servei d'ambulància prevista per la 

Massana, la cònsol major puntualitza que aquesta consulta seria més oportú que es 

plantegés a nivell del SAAS, ja que és un servei que depèn d'aquest organisme i no és 

competència comunal però, tanmateix, els poden explicar que la planificació de 

l'organització del Transport Sanitari preveu una base central que és l'hospital, on té les 

ambulàncies el SAAS, i una base a cada vall, una a la vall d'Orient i l'altra a la vall del 

Nord, que disposen d'una ambulància fixa en horari diürn durant la temporada alta. Pel 

que fa a la base de la vall del Nord, que està ubicada a Erts, certament, hi ha hagut 

problemes puntuals en la disposició de l’ambulància prevista en aquesta base, però 

assegura que s'ha cobert degudament el servei a la parròquia per part de la 
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concessionària, sense que consti cap queixa al respecte. Afegeix que el reglament de 

transport sanitari preveu que en el supòsit en què el SAAS o la concessionària no 

puguin prestar aquest servei ho fa directament el servei de Bombers des de la base que 

es troba a la Massana. Per altra banda, els consta que a fi de resoldre aquesta situació,  

s'ha tornat a licitar d'urgència la contractació del servei de transport sanitari assistit, que 

es va publicar el 28 de febrer al BOPA. 

 

Sobre la següent pregunta relativa a la informació obtinguda pel Comú respecte els 

estudis de càrrega parroquial, la cònsol major explica que de moment encara no 

disposen de tota la informació relativa a aquests estudis. És cert que l'empresa que està 

elaborant aquest informe ja els ha fet arribar algunes dades, però per entendre la situació 

i per poder aplicar mesures cal tenir l'estudi complet. Per tant, tan aviat com tinguin 

aquest estudi, els hi faran saber tant al grup de la minoria com a tots els massanencs, i 

com va dir durant la campanya electoral, deixa mà estesa, i si en el moment de treballar 

la modificació del POUP el grup de la minoria vol participar en les comissions, seran 

benvinguts. 

 

La cònsol major passa la paraula al Sr. Guillem Forné.  

 

El Sr. Guillem Forné anota que en referència a la possibilitat de dirigir-se directament 

per formular preguntes als caps de departament, als consellers o als cònsols, i que no cal 

que esperin a la celebració d’un Consell de Comú, la voluntat del grup de la minoria és 

platejar les seves preguntes per aquesta via amb la finalitat de donar publicitat a aquests 

neguits, alguns dels quals precisament els han fet arribar gent externa, i obrir així el 

debat a la ciutadania. Afegeix que agraeix i faran ús igualment d’aquest oferiment de 

parlar directament, com és habitual, amb els caps de departament, els consellers i els 

cònsols. 

 

Respecte al primer punt, agraeix al senyor cònsol menor la informació rebuda, i donen 

el punt per respost.  

 

Respecte al segon punt, comenta que l’han plantejat per detallar, perquè saben que al 

mandat passat es va fer tot aquest projecte d'enllaç entre les pistes de Pal Arinsal, un 

projecte realment molt il·lusionant i que pot suposar un gran benefici tant per l'estació 

com pels pobles que el dia d'avui hi depenen, però que des d'aquella època fins ara, 

malauradament, han vist un declivi molt important a nivell de canvi climàtic, han vist 

que les conseqüències des de l'octubre passat, amb la sequera, amb aquests mesos 

mateixos que es veu que costa moltíssim d'arribar la neu, el grup de la minoria creu que 

potser la mentalitat els ha canviat una miqueta a tots des que es va fer aquest primer 

estudi fins el dia d'avui. Agraeix la informació, i pensa que és molt oportú abans de tirar 

endavant el projecte final d'aquest enllaç que es pugui dur a terme un estudi actualitzat 

sobre la situació i sobre quins requisits a nivells hídrics, i a nivell de canons i d'inhibició 

artificial, poden ser requerits per una zona que, a més, cal recordar que és molt solana i 

pot portar complicacions de manca d'aigua i de subministrament a través dels dipòsits, i 

finalitza aquest apartat agraint novament que es tingui en compte aquesta apreciació.  
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Respecte al punt número 3 de la informació en comissions departamentals, el grup de la 

minoria ha fet una mica de recerca a altres comuns i han vist que en la majoria de 

comuns, la integritat dels membres que formen les comissions estan dins dels grups de 

WhatsApp. Són grups informals, ho saben, però, si més no, i com van poder veure el 

mandat passat, són de gran utilitat, ja que es podria dir que és quasi l'eina principal de 

difusió i de comunicació dins d'un grup departamental. Llavors, el grup de la minoria va 

demanar i pensa que seria correcte que poguessin entrar, ja que són membres de ple dret 

de les comissions departamentals de les quals hi formem part, i voldrien tenir accés a 

aquests grups de WhatsApp perquè entenen que la informació que es pugui transmetre 

dins d'aquest grup hauria de ser informació que pugui estar a l'abast de tots els membres 

de la comissió. Entenen que el grup de la majoria, per exemple, amb el grup que puguin 

tenir de Junta de Govern, a la qual el grup de la minoria no hi són, lògicament en aquest 

grup no hi siguin, però en una entitat com és una comissió de departament sí que els 

agradaria fer la petició de participar d'aquests grups de WhatsApp. Si no pot ser, tampoc 

no passa res, però únicament volen fer aquesta puntualització.  

 

Sobre la supressió de la base fixada al servei d'ambulància, casualment avui han tingut 

la notícia que va sortir al BOPA. La consulta l’havien fet abans. Saben que no és de 

competència comunal, però la pregunta va destinada a saber si el Comú havia fet un 

seguiment i s'havia interessat activament sobre aquesta problemàtica que va sortir dies 

enrere, i ciutadans de la parròquia els van fer arribar que no s'estava complint amb 

aquesta base fixa que el plec de bases marcava per la parròquia de Massana. Avui han 

sabut que efectivament aquest plec de bases es renova, i s'augmenta la partida, per la 

qual cosa sí que podrà donar-se aquesta base fixa. Únicament volen demanar que el 

Comú pugui fer un seguiment actiu i que realment es compleixi, perquè creuen que és 

molt necessari, tant per la Massana com per Ordino.  

 

I ja com a últim punt, sobre la demanda d’informació obtinguda pel Comú dels estudis 

de càrrega, ve únicament per les manifestacions que va fer la cònsol major a la premsa 

fa uns dies, manifestant que havien obtingut ja aquesta informació, i plantejaven la 

consulta per saber si els podien avançar alguna informació, perquè creuen que realment 

és informació d'interès públic parroquial, i voldrien saber si hi ha algun tema que se'ls 

pogués avançar o se'ls pogués facilitar respecte a aquests estudis.  

 

La cònsol major anota que pel que fa al tema de les ambulàncies, sí que es fa el 

seguiment des del Comú. A més, com coneix el Sr. Forné, al grup de la majoria hi ha un 

membre que està directament lligat al SAAS. Pel que fa als estudis de càrrega, les dades 

que tenen, com ha dit anteriorment, no permeten fer una valoració concreta i final de 

què podria ser el resultat dels estudis de càrrega. Afegeix que a ella mateixa li agradaria 

poder disposar de la integritat d'aquests estudis i del seu resultat. És una feina que és 

molt complexa i esperen tenir els estudis definitius ben aviat, ja que seran la base 

essencial per poder procedir a la revisió del POUP. Ara mateix les dades que tenen 

encara no contemplen el llindar de creixement de la parròquia. Tan bon punt ho tinguin, 

els hi faran saber i seran els primers informats. 
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No havent-hi cap altra qüestió a tractar ni demanda d’aclariment, es dona per informada 

la corporació. 

 

 

 

Esgotats els punts de l’ordre del dia s’aixeca la sessió a les 12:00. 

 

 

 

 

 

 

P.O. del Comú       Vist i plau 

Laura Camps Solà      Eva Sansa Jordan 

La secretària general      La cònsol major  

 


